
با وجود گذشت چهار س�ال از شهادت حاج قاسم 
سليماني، ش�اهد حضور جمعيتي چش�مگير  در 
مراسم سالگرد شهادت ايشان هستيم، جمعيتي كه 
اتفاقاً بعد از وقوع حادثه تروريستي در نزديكي گلزار 
ش�هداي كرمان كه با نزديك به صد شهيد همراه 
است، دوباره و چندباره براي تشييع جنازه شهداي 
اين حادثه تروريستي، اعلام انزجار از اين حادثه و 
تجديد بيعت با انقلاب دوباره حضور پيدا مي كنند. 
دليل اين حض�ور مردمي از نظر جامعه شناس�ي و 
پيامدهاي اجتماعي كه اتفاقات چند وقت گذشته در 
پي دارد، موضوعاتي بود كه در گفت و گوي »جوان« 
با محس�ن ردادي، عضو هيئت علمي پژوهش�گاه 
فرهنگ و انديش�ه م�ورد بررس�ي ق�رار گرفت. 

از نظر جامعه شناس�ي و مردم شناس�ي 
دليل اي�ن حضور در مراس�م س�الگرد 
ش�هيد س�ليماني پس از چهارس�ال از 
شهادت ايشان و همچنين پس از حادثه 
تروريس�تي اخير با وج�ود خطراتي كه 
ممكن بود باز هم اتفاق بيفتد، چيست و 

اين حضور چه پيامي دارد؟
اينكه بعد از چهار س��ال همچنان اين داغ تازه اس��ت 
يك جنبه آن دلبستگي احساسي مردم به حاج قاسم 
اس��ت و در حوادث بعد هم كه مردم حاضر مي شوند 
به معناي اين اس��ت كه آن دلبس��تگي آنقدر شديد و 
عشق آنقدر زياد است كه با وجود اينكه احتمال خطر 
همچنان وج��ود دارد و زن و بچه آنها در معرض خطر 
قرار مي گيرند، بيش��تر از قبل مي آين��د و حضور پيدا 
مي كنند كه اين نش��ان دهنده جنبه احساسي و شور 
اين موضوع اس��ت، ولي من مي خواهم در مورد جنبه 
عقلانيت، سرمايه اجتماعي و اعتماد اين ماجرا اندكي 

تأمل داشته باشيم. 
برخي مدعي هستند كه مردم نسبت به اول انقلاب سرد 
شده اند، اعتماد كم شده، به همان نسبت كه انتقادها 
و نارضايتي ها بالا رفت��ه مخالفت مردم به همان اندازه 
بيشتر ش��ده و مش��روعيت قبلي ندارد و حضور مردم 
در انتخابات  دارد كمتر مي ش��ود، اي��ن بحث ها گفته 
مي شود و چيزي كه از آن برداشت مي شود، اين است 
كه سرمايه اجتماعي نظام در حال كاهش است، البته از 
بعضي از جنبه ها نيز حرف درستي است يعني از بعضي 
از جنبه ها متأسفانه سرمايه اجتماعي ما كم شده است، 
اما در يك لايه و بخش هايي سرمايه اجتماعي ما نه تنها 
حفظ شده بلكه باز توليد ش��ده و در حال رشد و تكثير 
است و حتي اينگونه هم نيست كه متوقف شده باشد، 

بلكه در حال افزايش است. 
يعني اين مردم نسبت به مردم چهار سال پيش علاقه 
و دلبستگي بيشتري به حاج قاسم پيدا كرده اند. پنج 
سال پيش حاج قاسم اينقدر محبوبيت نداشت كه الان 
اينگونه فدايي دارد و حاضر هستند خود و خانواده شان 
را براي او در معرض خطر قرار دهند و اين يعني پيوند 

بسيار قوي بين مردم و حاكميت وجود دارد. 
منظور شما اين اس�ت كه چون مردم به 
انقلاب دلبس�تگي دارند و ارتباط آنها با 
انقلاب قطع نشده روش فعلي ما درست 

است؟
اتفاقاً اين تصور رسانه اي و سطحي است، در حالي كه 
بايد توجه كنيم اين حضور م��ردم همانطور كه رهبر 
انقلاب بارها تأكيد كردند، تعهدآور است. هر چقدر ما 
از اين صحنه ها بيشتر مي بينيم، هر چقدر كه مي بينيم 

دلبستگي مردم بيش��تر ش��ده و ارتباط بين مردم و 
حاكميت عميق تر ش��ده، براي حاكميت، مسئولان 
و دولتمردان تعهدآور اس��ت. ولي اينجا همانطور كه 
فرمايش رهبري هم هست، اش��تباه اول اين است كه 
اين حضور را دليل ب��ر رضايت مردم ببينيم، بلكه بايد 
بدانيم كه مردم ناراضي هس��تند، ولي پاي كار انقلاب 
هم هستند، يعني اگر افرادي تصور مي كنند اينكه مردم 
هستند، يعني راضي هم هستند، رهبر انقلاب پاسخ آنها 
را داده و اين اشتباه بايد در ذهنيت مسئولان تصحيح 
شود، اين  مسئله اي است كه بيش��تر براي مسئولان 

درس آموز است. 
اشتباه دوم، اما اين است كه عده اي مي گويند خب مردم 
ناراضي هستند، ولي پاي انقلاب هم مانده اند، پس ما 
مسئولان الان خيلي شرمنده شديم، برويم بيشتر كار 
كنيم و در انتخابات ش��ركت كنيم؛ اين كافي نيست 
واقعيت اين است كه مشكلاتي در كشور وجود دارد كه 
جز با كمك مردم برطرف  نمي شود و متأسفانه ظرفيت 
مردم يعني اينكه مردم را به مشاركت بگيريم آنگونه كه 
رهبر انقلاب تأكيد مي كنند يا در دهه اول انقلاب امام 
خميني تأكيد مي كرد، به  شدت مغفول مانده است و به 
هيچ عنوان حتي در دولت مردمي هم ديده نمي شود. 
ارتباط رئيس جمهور با مردم خيلي خوب است و نسبت 
به چيزي كه ما در دولت هاي قبل آن را خيلي كم ديده 
بوديم، واقعاً خوب است ولي اين كافي نيست شما يك 
ظرفيت و سرمايه اي داريد كه از آن استفاده نمي كنيد. 
دقيقاً منظور شما اين است كه مسئولان 
بايد در قبال اين مردم چ�ه كاري انجام 

دهند؟
كاري كه بايد انجام شود اين است كه مشكلات كشور 
را بگذاريم پيش روي مردم و بگوييم مردم ما در خدمت 
شما هس��تيم بياييد با هم همفكري كنيم كه چطور 
اين مش��كلات را برطرف كنيم. اختيارات دولتي در 
اختيار شما است، بياييد بگوييد چطور اين مشكلات 
را برطرف كنيم، يعني اولاً از ظرفيت مشاركت مردم 
براي اولويت بندي و شناسايي مسئله، دوماً براي حل 
مسئله و س��وماً براي نظارت بر حل مس��ئله استفاده 
كني��م. وقتي ديديم كه مردم در اغتشاش��ات س��ال 
1401 شركت نمي كنند بايد يك تلنگري به مسئولان 
مي خورد كه اين مردم ارزشمند هستند و بايد از اين 
مردم قدرشناسي و از آنها استفاده شود. تلنگر دوم را 
الان خوردند كه چقدر مردم پ��اي كار انقلاب و نظام 
هستند، مردم تهديد نيس��تند، مردم را نبايد اينگونه 
ديد كه اگر چنين كاري را انج��ام دهيم، نكند مردم 
شورش كنند، پس ما يواشكي كاري را انجام دهيم و 
مردم را در جريان قرار ندهيم، بلكه اتفاقاً بايد مردم در 
جريان قرار بگيرند و به كار گرفته شوند و در سه مرحله 
نظام مس��ئله، حل مس��ئله و نظارت بر حل مسئله از 

مردم استفاده شود. 
اين رخدادها بيشتر از اينكه دل مسئولان را قرص كند، 
بايد يك نوع احس��اس عذاب وجدان و احساس اينكه 
چرا ما از اين ظرفيت غافل بوديم، به آنها دس��ت دهد 
و ديگر دلش��ان آرام و قرار نداشته باش��د و فقط دنبال 
اين باشند كه متوجه شوند كجا مي توانند اين ظرفيت 
مردمي را به كار بگيرند. يك مش��كلات بزرگي هست 
كه مي دانيم دولت و رئيس جمهور دارند روز و ش��ب 
دنب��ال آن مي دوند و قابل حل نيس��ت، كما اينكه اگر 
امام خميني )ره( هم مي خواس��تند فقط با حلقه اول 
انقلاب و اطرافيان خود انق��لاب كنند يا جنگ را اداره 
كنند، هرگز موفق نمي ش��دند، ولي به فرمايش رهبر 

معظم انقلاب ابتكار حضرت ام��ام اين بود كه مردم را 
به صحنه آورد و با آوردن مردم بود كه انقلاب به نتيجه 
رس��يد و ادامه پيدا كرد، يعني امام كار را دست مردم 
س��پرد. ببينيد چطور دهه اول انقلاب ب��ا مردم رفتار 
مي شد و مردم چه نقش��ي در حاكميت داشتند دقيقاً 
الان هم بايد همين نقش را به م��ردم بدهيم نه اينكه 
اقتصاد دست يك بخشي از افراد خاص باشد، سياست 
دس��ت يك عده ديگر و همچنين فرهنگ دست عده 
ديگري، بلكه بايد كاملًا مردمي انجام شود و بين مردم 
جريان پيدا كند كه اين مي تواند خيلي در اداره كشور و 

حل مشكلات تحول ايجاد كند. 
فرموديد اول انقلاب مردم در اداره جنگ 
و كشور در ميدان بودند الان ولي به نظر 
مي رسد مردم دو دسته اند بخشي آنقدر 
با انقلاب همدل هستند كه در مراسم هاي 
مختلف هنوز پاي كارند مثلًا در سالگرد 
شهادت حاج قاسم شركت مي كنند و بعد 
از عمليات تروريستي هم دوباره به ميدان 
مي آيند، ولي بخش ديگري هم هست كه 
با اف�رادي مثل علي كريم�ي همراهي و 
حتي از چنين جنايتي اعلام خوشحالي 
مي كنند و مي گويند خوب ش�د اينها به 

شهادت رسيدند. . . 
اينها را مردم نمي گوييم اينها سلبريتي هايي هستند كه 
در اين سال ها به آنها تريبون داده شد و پول ها دست آنها 
بوده است، اتفاقاً به اينها اعتماد كردند كه اينگونه دارند 

به مردم و نظام لگد مي زنند. 
اينهايي كه حاضرند پس از چنين جنايتي 
اعلام خوشحالي كنند و مثلًا تيكه اي هم 
به مردم داغ�دار بيندازند، چه كس�اني 

هستند؟
يك بخش��ي مردم هس��تند كه يا پاي كار حاج قاسم 
مانده اند كه خب كاملًا مشخص هستند يا اينكه آنقدر 
دلشان پاك است و بيمار نشده اند كه وقتي كشته شدن 
هموطن خود را مي بينند، اعلام خوشحالي كنند، اين 
بخش از مردم شايد 90 تا 95 درصد از مردم را تشكيل 

مي دهند. 

در اينجا با س��لبريتي ها و مانند آنها كه حتي اقليت 
هم نيس��تند، كاري ندارم، ولي يك بخ��ش ديگر از 
مردم هم هس��تند كه ناراضي هستند و به هر دليلي 
احساس مي كنند مي شد خيلي كار كرد، ولي كاري 
نشده، با مش��كلات واقعي اداره كشور آشنا نيستند 
و اين نارضايتي موجب شده دل هايش��ان سرشار از 
خشم و نفرت ش��ود و گاهي اوقات حرف هايي بزنند 
كه در شرايط عادي انسان عادي چنين حرف هايي 
نمي زند، يعني آدم عصباني ممكن اس��ت خيلي از 
حرف هايي را بزند كه اگر از او بپرس��ي واقعاً منظور 
تو اين اس��ت، منظورش آن نبوده، بلكه اين ناشي از 
خشم و نفرتي است كه به وجود آمده است. در مورد 
اين بخش هم اگر مردم پ��اي كار بيايند و آن بخش 
كوچك ببينند مش��كلات واقعي وجود دارد، راه حل 
طولاني مدت است، به اين راحتي نمي شود مشكلات 
را برطرف كرد، اين بخش از مردم هم همراه مي شوند 

و كنار مي آيند. 
يك بخشي هم هستند كه اصلاً بحث آنها متفاوت است 
و اگر آنها جزو مردم هم باشند از اول هم با بقيه مردم 
همراه نبوده اند و يك ويژگي اجتماع ستيز داشته اند و 
بحث آنها مربوط به حاج قاس��م و اينها نيست، از روز 
اول انقلاب با مردم مش��كل داشتند، اينها همان هايي 
هستند كه شورشيان 57 را هميشه گفته اند و دشمني 
و كينه اي كه دارند مربوط به 45 س��ال پيش است و 
هنوز هم انتقادي كه به ش��اه دارند، اين است كه بايد 
آدم بيشتري مي كش��ت تا انقلاب مردم به ثمر نرسد. 
بر اين اساسي كه گفته ش��د چيزي كه الان مي بينيم 
موضوع تازه اي نيست و اين ويژگي ضدمردمي را كه در 
بخشي از افراد است، مي فهمم و البته اينها قابل درمان 
هم نيس��تند، يعني يك بيماري به جان اينها افتاده و 
با دس��ته دوم هم فرق مي كنند، ناراضي هستند و به 
دليل مشكلات مخالف شده اند. اينها از اول هم با مردم 
نبودند، با مردم مشكل داشتند، در صفحه هاي مجازي 
آنها هم بگرديد مي بينيد همواره مردم ايران را تحقير 
مي كنند، درخواست بمباران، تحريم و حمله نظامي به 
مردم ايران را داشته و دارند. همه اينها يك خط است 
و الان هم چيزي عوض نشده و چه داعش باشد و چه 
بدتر از داعش حمله كند و از مردم ايران بكشند اينها 

احساس شادي مي كنند. 
اما وقتي از علي كريمي و مانند آنها مي گوييد من آنها را 
جزو مردم نمي دانم، اينها سلبريتي هستند من كسي را 
مردم مي دانم كه درد مردم را دارد، آقاي علي كريمي و 
كسان ديگري كه در خارج از كشور نشسته اند و دارند از 
طريق مخالفت با جمهوري اسلامي ارتزاق و فاند جذب 
مي كنند، فرق دارند با كس��ي كه گوشت و مرغ گران 
خريده است. حالا غير از اينكه بايد اين سه دسته را از 
هم جدا كرد، اين مسئله هم وجود دارد كه شايد از دهه 
70 به نوعي حضور مردمي از دوره آقاي هاشمي كمتر 
شد و مردم را كنار گذاشتند كه اين مسير و ريل گذاري 
بايد عوض شود و كسي كه توان اين كار را دارد دولت 

آقاي رئيسي و دولت مردمي است. 
اين مردمي كه به قول شما از اول انقلاب 
گوش�ت گ�ران را خريده ان�د و ه�دف 
بمب گذاري ها هم ق�رار گرفته اند تا كي 
قرار است اينگونه به عنوان هسته سخت 
نظام مستحكم باشند و اين روند را ادامه 
 دهند كه حت�ي بعد از بمب گ�ذاري هم 

ميدان را ترك نكنند؟ 
يك بار رهبر انقلاب گفتند كساني كه از شكاف نسلي 

صحبت مي كنند خيلي با مردم ايران آش��نا نيستند 
و واقعاً شكاف نس��لي به آن معنايي كه گفته مي شود، 
رخ نداده، به نظر من هم اين حقيق��ت دارد و آن نگاه 
انقلابي كه از ابتداي انقلاب بوده به نسل هاي بعد هم 
منتقل شده است و در بيانيه دوم انقلاب نيز اشاره شد 
كه انقلاب موجودي زنده است كه به نسل هاي بعدي 
منتقل شده است. البته خيلي از مسئولان نگران هستند 
كه مسئوليت را به نسل هاي بعدي تحويل دهند چون 
اعتماد ندارند و مي گويند از كجا معلوم نسل بعدي هم 
مانند ما انقلابي باشند و شايد بين آنها فقط رهبر انقلاب 

باشد كه اينقدر اعتماد به مردم دارد. 
واقعيت اين اس��ت كه تفكر انقلاب اس��لامي بازتوليد 
ش��ده و در بحث مدافعان حرم ما اي��ن را ديده ايم، در 
بين ده��ه هفتادي ه��ا و هش��تادي ها مثال هايي در 
ش��هداي اغتشاش��ات اخير مانند ش��هيد عجميان و 
علي وردي ديديم چشمه اي كه امام خميني بنيانگذار 
آن بودند، جاري اس��ت و نس��ل ها پي درپي مي آيند و 
به اين آرمان اعتقاد دارند و ادام��ه پيدا مي كند و اين 
تصوري كه متأس��فانه در دس��تگاه هاي امنيتي رواج 
پيدا كرده كه مردم ديگر مردم اول انقلاب نيس��تند، 
تصور درستي نيس��ت. بله مردم اول انقلاب نيستند، 
بلكه نسل جديدي كه آمده اند خيلي  محكم تر از نسل 
اول انقلاب هستند، چون آنها با يك اميد و آرمان وارد 
انقلاب ش��دند و مش��كلات را نديده بودند، ولي اينها 
مشكلات و دشمني ها را ديده اند، زخم زبان ها را دارند 
تحمل مي كنند، ول��ي آنقدر بصيرت دارن��د كه پاي 

انقلاب مانده اند. 
خب در مورد همين نسل هم عده اي مثال 
مي زنند كه در خانواده شهيد شايد فرزند 
ش�هيد راه پدر خ�ود را نرود ي�ا انقلابي 
اول انق�لاب داري�م كه ضدانق�لاب هم 

شده است. 
حرف كاملًا درس��ت اس��ت، اصلًا اين سنت خداست. 
خيلي ها آيه »يخْرِجُ الحَي مِ��نَ المَيتِ وَ يخْرِجُ المَيتَ 
مِنَ الحَ��ي« به معناي اينك��ه )خداوند از م��رده زنده 
را خارج مي كن��د و از زنده مرده را خ��ارج مي كند( را 
تفس��ير كرده اند به فرزند ناخل��ف و برعكس افرادي 
كه در خانواده هاي بدي بودن��د، يعني مثلًا پدر و مادر 
ضدانق��لاب بوده اند، ول��ي بچه رفته طلب��ه و متدين 
شده اس��ت و اين كاملًا مصداق همين آيه است و اين 
سنت خداست كه در خانواده هاي خوب گاهي اوقات 
افراد گمراه مي ش��وند و از ريزش ها انقلاب هستند، به 
دليل اينكه انسان آزاد اس��ت و اختيار دارد و از طرف 
ديگر كساني داريم كه اصلًا اهل اين چيزها نبوده اند، 
ولي به جم��ع رويش های انقلاب پيوس��ته اند. به قول 
حضرت آقا مي گويند ما به ريزش ها خيلي توجه داريم، 
ولي به رويش ها خيلي توجه نداريم فرزند شهيد يا آدم 
انقلابي كه نخست وزير يا نماينده مجلس بوده ريزش 
مي كند، ولي از طرف ديگر شهيدان آرمان علي وردي 
و روح الله عجميان و هزار تا آدم ديگه را هم بايد ديد كه 
شايد خانواده بدي هم نداشتند، ولي انتظار نداشتيم، 
اينگونه پاي انقلاب بايس��تند و تحول��ي در آنها اتفاق 
بيفتاد. در صدر اسلام يا در خاندان اهل بيت هم مورد 
بوده كه فرزند مس��تقيم امام ناخلف ش��ده و از طرف 
ديگر مالك اشتر را داريم كه پدر و مادر خيلي خاصي 
هم ندارد، ولي تبديل به دست راست حضرت علي)ع( 
مي شود يا كميل  بن زياد هم پدر خاصي ندارد و جالب تر 
اينكه فرزند ابولهب كه پدر و مادرش در قرآن مورد لعن 
قرار گرفته از ياران بسيار نزديك و مخلص اميرالمؤمنين 

مي شود. 
در مجموع نسل فعلي خيلي انقلابي است البته ممكن 
است به زبان خودش هم اعلام نارضايتي و ناراحتي كند 
كه به قول حضرت آقا در خيلي از موارد حق با اينهاست 
و چون مسئولان از راه انقلاب دور شده اند، اينها ناراضي 
هس��تند و مي گويند به راه انق��لاب بازگرديد، ولي به 
شيوه خودشان نس��ل جوان به شدت انقلابي هستند 
و تا وقتي به اينها اعتماد نش��ود، مشكلات كشور باقي 
مي ماند. اتفاقاً حوادثي مانند حادثه تروريستي كرمان 
نشان مي دهد كه نسل جديد چقدر انقلابي هستند، 
كما اينكه بسياري از ش��هدا و زخمي ها از نسل جوان 
و نوجوان بودند. بايد اين تصور بين مس��ئولان اصلاح 
شود كه با ديدن چند تا ريزش استقرا نكنند و تعميم 
جزء به كل ندهند كه پس مس��ير انقلاب عوض شده 
و مردم از انقلاب بريده اند به قول امام ش��ما بريده ايد، 
مردم نبريده اند مردم پاي مشكلات هم هستند، ولي 
ناراحت و  عصباني هس��تند كه چرا برخي از مسئولان 
مش��ي امام و آقا را به بهانه هايي تعطيل مي كنند و به 

آن توجه ندارند. 

سرمايه اجتماعي نظام در حال افزايش است
تحليلی بر وضعيت اجتماعی در گفت وگوی »جوان« با عضو هيئت علمي پژوهشگاه فرهنگ و انديشه

محسن ردادي: سلبريتي ها حتي اقليت هم نيستند و درد مردم را هم ندارند
نسل جديد خيلي محكم تر از نسل اول انقلاب هستند چون آنها با يك اميد و آرمان وارد انقلاب شدند، ولي اينها مشكلات و دشمني ها را ديده و مانده اند

اولتيماتوم دارويي مجلس به دولت
كمب�ود و گران�ي دارو، مش�هودترين اح�وال اين روزه�اي نظام 
س�لامت اس�ت كه حالا چند ماهي مي ش�ود به ش�ير خشك هم 
رسيده! ريش�ه هاي اين چالش به تعبير اعضاي خانه ملت متعدد 
اس�ت؛  از تضاد منافع گرفته ت�ا چالش هاي ارزي ك�ه به كالاهاي 
لوكس مي رس�د، اما به دارو نمي رس�د! خلاصه اش اينكه در حالي 
كه ش�رط مجلس براي اجراي طرح دارويار، عرضه دارو به قيمت 
ش�هريور 1400 بود، اما در عم�ل با اجراي اين ط�رح قيمت دارو تا 
107 درصد افزايش داش�ت. اين نكته اي اس�ت كه رئيس مجلس 
در جلس�ه علني روز گذش�ته با اش�اره به آن و تأكيد بر واقعيت 
تلخ ثب�ت تورمي بالات�ر از تورم كلي كش�ور ب�راي دارو و كمبود 
150 قل�م و كمبود ج�دي 60 قل�م داروي ديگ�ر، گلايه هاي مردم 
در ح�وزه دارو و درمان را بحق دانس�ت و در اولتيماتومي دو ماهه 
از دول�ت خواس�ت وضعيت دارو را س�ر و س�امان بده�د در غير 
اين صورت مجل�س از اب�زار نظارتي اش اس�تفاده خواه�د كرد. 

روز گذشته چهارمين جلس��ه نظارتي مجلس در موضوع دارو برگزار 
شد؛ جلساتي كه محمد باقر قاليباف، رئيس مجلس با اشاره به برگزاري 
آنها تصريح كرد: » ما نتوانس��تيم به عنوان مجلس بحث دارو و مسائل 

درمان مردم را علاج كنيم.«
اعضاي خانه ملت هم كه اي��ن روزها،  روزهاي پاياني حضورش��ان در 
مجلس يازدهم است هر كدام از وضعيت دارو و درمان گله هايي داشتند 

و برخي حتي افشاگري هايي نيز مي كردند. 
  مسئولاني كه وارد كننده دارو هستند!

يكي از سخنرانان افشاگر جلس��ه علني روز گذش��ته مجلس روح اله 
ايزدخواه، نماينده مردم تهران بود. وي با اش��اره ب��ه موضوع تعارض 
منافع در حوزه دارو و تجهيزات پزش��كي  گفت: » برخي مسئولان چه 
در وزارت بهداش��ت و چه در استان ها خود داراي ش��ركت هستند يا 
وارد كننده بوده و داروخانه دارند اين تعارض منافع است، اما متأسفانه 
بررسي نمي شود.« اين نماينده مجلس براي اثبات تعارض منافعي كه 
مدعي اش شده بود، شاهد مثال هم داشت: » ش��ركتي كه وارد كننده 
پروتز زانو است امس��ال ۲0 ميليون دلار ارز دريافت كرده در حالي كه 
توليد كننده همين محصول ارزي دريافت نكرده است، اين تبعيض را 

چه كسي پاسخ مي دهد.«
به گفته ايزدخواه به توليد كننده ارز نمي دهيم و براي محصولات توليدي 
آنها قيمت گذاري دستوري در نظر مي گيريم، اما وارد كننده به راحتي 

توليد كننده را از بازار حذف مي كند. 
اين نماينده مردم در مجلس يازدهم با اشاره به رقابت شكننده اي كه 
برخي صنايع با توليد كننده دارند، گفت: » اگر آمار گمرك را بررس��ي 
كنيد، متوجه مي شويد كه يك ش��ركت دولتي تا چه ميزان تجهيزات 

چيني وارد كرده كه به اسم توليد داخل مونتاژ مي كند!«
   ارزي كه به كالاي لوكس مي رسد نه دارو!

محمدحس��ن آصفري، نماينده مردم اراك هم با بي��ان اينكه دارو در 
كشور وجود دارد، اما به صورت ناعادلانه بين استان ها توزيع مي شود، از 
تخصيص ارز به جاي حوزه دارو به واردات كالاهاي لوكس انتقاد كرد. 

وي در اخطار قانون اساسي با استناد به اصول ۲9 و 43  گفت: »تأمين 
امكانات حوزه بهداش��ت و درمان از وظايف دولت است، اما سؤال اين 
است كه چرا بايد در حوزه ارز كه البته كارهاي بزرگي هم در اين زمينه 
انجام شده كه جاي تقدير هم دارد، چراكه قابل مقايسه با گذشته نيست، 
اما بعضاً اتفاقاتي مي افتد از جمله اينكه ارز براي واردات كالاهاي لوكس 
تخصيص داده مي شود، اما در حوزه دارو ش��رايط به گونه اي است كه 
بيماران خاص با مشكل مواجه مي ش��وند تا جايي كه براي خريد يك 
آمپول گاه بين 700 تا يك ميليون توم��ان پرداخت مي كنند كه اين 

باعث گلايه مردم شده است.«
اين نماينده مردم در مجلس يازدهم يادآور ش��د: »هم اكنون بيش از 
100 شركت پخش دارو داريم، اما متأسفانه در توزيع دارو بين استان ها 
و شهرس��تان ها ناعدالتي دارند تا جايي كه برخي داروهاي حياتي به 
مراكز استان ها مي رود و استان هاي دور دست با مشكل كمبود برخي 
داروها مواجه هستند.« به گفته وي دارو در كشور وجود دارد، اما عدالت 
در توزيع وجود ندارد كه مي طلبد وزارت بهداشت و درمان توجه ويژه اي 

به اين مهم داشته باشد. 
حس��ينعلي حاجي دليگاني هم نماينده ديگري بود كه بر چالش هاي 
حوزه سلامت صحه گذاشت و گفت: » در موضوع درمان، منكر معروف 
شده است و در برخي از بيمارستان ها كه به نهادهاي خوبي هم وابسته 
هس��تند تا دلار از بيمار نگيرند، بيم��ار را عمل يا درم��ان نمي كنند، 
بنابراين وزارت بهداش��ت بايد در اين رابطه چاره اي بينديش��د و اگر 
تعرفه ها داراي اشكال هستند آن را اصلاح كند و اينكه تا دلار يا سكه اي 
از بيمار نگيرند آن را درمان نمي كنند يك معضل اساسي براي كشور 

به شمار مي رود.«
   افزايش 107 درصدي پرداخت از جيب بيماران 

سلمان اسحاقي، سخنگوي كميسيون بهداشت و درمان مجلس شوراي 
اسلامي هم با اشاره به اهداف طرح دارويار و كليد خوردن آن از تيرماه 
1401 گفت: » انتظار مي رفت مطابق با هدف هاي اعلامي دولت، توزيع 
يارانه دارو متناسب با نياز بيماران، بهره مندي همه دهك هاي درآمدي 
از يارانه طرح، كنترل قاچاق معكوس و رشد صادرات رسمي دارو محقق 
گردد. با وجود اين، همزمان با اجراي طرح، كمبودهاي دارويي كه البته 
زمينه آن از گذشته وجود داشت، به اوج خود رسيد و با آنكه عدم افزايش 
پرداخت از جي��ب بيمار از جمله پيش ش��رط هاي اجراي طرح عنوان 
شده بود، اما بعضاً طي يك سال و نيم گذشته ش��اهد افزايش بي رويه 

قيمت دارو و ناگزير تحميل پرداخت آن به بيمار بوديم.«
طبق تأكيد وي، به رغم پوشش اوليه افزايش قيمت هاي ناشي از اجراي 
طرح دارويار در عمده اقلام دارويي توسط بيمه هاي پايه، با گذشت 1/5 
سال از آغاز طرح به واسطه افزايش هاي بعدي قيمت اقلام دارويي، آثار 
مورد انتظار اجراي طرح كمرنگ و هزينه هاي تهيه دارو براي بيماران 

معادل 107درصد افزايش وزني داشته است. 
   اولتيماتوم قاليباف 

جمع بندي اين گفته ها اما با محمد باقر قاليب��اف، رئيس مجلس بود. 
وي با بيان اينكه اكنون دارو نسبت به س��ال قبل 107 درصد افزايش 
قيمت داشته، افزود: » در واقع اين افزايش حتي از تورم كشور نيز بيشتر 

است.«
رئيس مجلس شوراي اسلامي با بيان اينكه دارو موضوع مهم و اساسي 
ما اس��ت، ادامه داد: »اكن��ون ما در جامع��ه در ح��دود 150 قلم دارو 

محدوديت داريم و 65 قلم دارو كمبودهاي جدي داريم.«  
قاليباف تصريح كرد: » احس��اس ما و گزارش هاي رسيده اين است كه 
پول هايي كه تخصيص داده مي ش��ود، هم در تخصي��ص و هم در نوع 

مصرف، در جاي خود هزينه نمي شود.«
وي با اش��اره به اعتبارات مربوط به 10 درصد هدفمندي، يك درصد 
مربوط به مالي��ات بر ارزش اف��زوده و درآمد هزينه هاي بيمارس��تان 
افزود: » به نظر ما هم تخصيص و هم هزينه اش��كال دارد و نتيجه اين 
موضوع اين شده كه اين وضعيت را داريم؛ بيمه ها به نوعي دچار مشكل 
هستند، بدهي دانشگاه ها به نوعي به مشكل تبديل شده، از سوي ديگر 

برخي كارها كه بايد به فوريت انجام شود، انجام نمي شود.«
رئيس قوه مقننه با يادآوري اينكه جلس��ه امروز چهارمين نشست ما 
درباره ماده 107 در حوزه دارو است، افزود: » فلسفه وجودي ما و دولت 
حل مشكل مردم است. ما و دولت نتوانستيم تاكنون اين را حل كنيم، 
دو ماه ديگر فرصت مي دهيم و بايد شاهد باشيم كه اين موضوع به سمت 
اصلاح رفته و جامعه آث��ار آن را ملاحظه كنند در غير اين صورت ما به 

عنوان مجلس از ابزار نظارتي استفاده مي كنيم.«

سجاد آذري
  گفت و گو
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زهرا چيذري 

محمد مهدی صافی |  جوان

يك بخشي مردم هس�تند كه يا پاي كار حاج 
قاسم مانده اند كه خب كاملًا مشخص هستند يا 
اينكه آنقدر دلشان پاك است و بيمار نشده اند 
كه وقتي كشته شدن هموطن خود را مي بينند، 
اعلام خوشحالي كنند، اين بخش از مردم شايد 
90 تا 95 درصد از مردم را تش�كيل مي دهند

واقعيت اين است كه مشكلاتي در كشور وجود 
دارد كه جز با كمك مردم برطرف  نمي ش�ود و 
متأسفانه ظرفيت مردم يعني اينكه مردم را به 
مشاركت بگيريم آنگونه كه رهبر انقلاب تأكيد 
مي كنند يا در دهه اول انقلاب امام خميني تأكيد 
مي كرد، به  ش�دت مغفول مانده است و به هيچ 
عنوان حتي در دولت مردمي هم ديده نمي شود


